
  גלות מהיהודיםלהוציא את ה
  יובל בר נתןהרב 

  

ולכן אפשר  כשמגיעים לפרשיות של יציאת מצרים, מרגישים את ריח פסח באוויר,

  להתחיל בכמה קושיות:

למה יציאת מצרים היתה צריכה להיות בשני שלבים: עשר המכות ולאחר  .1
 , ולצעוד הישרלא לצאת בפעם אחת ממצרים מדועקריעת ים סוף?  מכן

 ה?לקראת מתן תור
ראו מאוד ויצעקו בני ישראל אל "ויי שכשעמדו על שפת הים,הכתוב מעיד  .2

וכי לא ראו כבר את מצרים מרוסקת אחרי כל המכות וכל הנפלאות  .1"ה'

  שעשה ה' עמהם?

למה על קריעת ים סוף אמרו שירה, ואילו אחרי יציאת מצרים לא אמרו  .3
 שירה? 

מקדש, כדוגמת "זה בשירת הים יש כבר תחושה של לעתיד לבוא ובית ה .4

לי ואנוהו", "תביאמו ותטעמו בהר נחלתך מכון לשבתך" (זה בנין בית -א
המקדש), "ה' ימלוך לעולם ועד" (ימות המשיח). והרי בשלב הזה של עם 

לדבר  מדועלפני מתן תורה, לפני הכניסה לארץ.  -התחלה זוהי רק הישראל, 
  כבר עכשיו על בית המקדש?

י סוגי עבודות: עבודה של 'אתערותא דלעילא', התעוררות שנ תחילה, יש לדעת שיש

אור, שמחה, התעוררות מלמעלה, בלי  –שמגיעה מלמעלה. אנחנו מקבלים מתנה 

והעבודה שלנו היא לקבל ולשמור על המתנה. הדוגמא המובהקת  –מגע יד אדם 

לשמור על השפע של  -"חג המצות תשמור"  - ביותר לעבודה כזו היא יציאת מצרים

  ההארה.

שני היא 'אתערותא דלתתא', התעוררות שמגיעה מלמטה, מהצד  עבודה מסוג

שלנו. עיקר העבודה בזמנים כאלה היא לקום, לעשות ולהתמסר גם כשאין לנו 
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אחרי שהקדוש  - קריעת ים סוף לעבודה זו היא תחושה של סיוע מלמעלה. הדוגמא

לוהי ללא -רים בגילוי אברוך הוא הרים את עם ישראל ממ"ט שערי הטומאה של מצ

התערבותם של המקבלים, עברו שבעה ימים, ולפתע הקדוש ברוך הוא מודיע 

חזרו לכוון פי החירות, רש"י מבאר שזה  -העם" להים את -אשחוזרים למצרים. "ויסב 

  פתום, אותו מקום בו היינו משועבדים! 

לחזור למקור אין לנו את היכולת להשיג את תחושת הנטישה של העם, מה זה אומר 

ולחזור  -הרשע והאפלה שממנו הקב"ה כבר הציל אותנו. זה כמו לצאת מאושוויץ 

לתאי הגזים. אולי אף גרוע מזה, כי כפי הנראה זו הייתה גלות מרה בגשמיות 

וברוחניות, כלומר מחד עבודת פרך ומאידך בפה רך. הראיה לכך היא, שבתקופת עם 

ור למצרים, משמע שהיתה שם גם גלות ישראל במדבר, בכל מצוקה הם רצו לחז

רוחנית שהדביקה את היהודים. ממילא, כשחוזרים אחרי שבעה ימים למצרים כמו 

שכתוב וישובו ויחנו, צפו בתוכם שתי הרעות: גם הפחד מהאויב וגם התחושה הרעה 

  של הגלות והעבדות והחשש שמא נחזור ונדבק בו.

, הים לפניהם וחיות רעות מצדיהם יתרה מזאת, עם ישראל נרדף כשמצרים אחריהם

כמו שכתוב "נבוכים הם בארץ סגר עליהם המדבר", זה אולי הנסיון הכי גדול באמונה 

  שהיה לכלל ישראל בהיסטוריה, אלא שפה מגיע הבירור האמיתי:

לחזור אל תוך החושך  -תא דלתתא ורזור למצרים ולצאת מצד עצמך, באתעלח

זיז לי'. אותו דבר קרה בים סוף, משום שגם אחרי והאפילה, ולהרגיש שזה כבר 'לא מ

שקפצו למים במסירות נפש גמורה מצדם והמים הגיעו עד נפש, רק אז נקרע הים. זה 

סוג גילוי אחר לגמרי מעשר המכות, כי פה הם היו שותפים לנס ועל כגון זה נאמר 

נו, ואז שהנס מגיע עמנו, כלומר בזכות העבודה של -"ועל ניסיך שבכל יום עמנו" 

  אומרים שירה. 

הכל הולך בצורה הכי טובה, אני מרגיש  -כל עבודת היהודי היא ב'רצוא ושוב'. 'רצוא' 

יש סילוק האור, אני מרגיש שעזבו אותי ואני נמצא לבד  -בעוצמה את גילוי ה'. 'שוב' 

הסתרה של אור ה'. הגישה הילדותית שאנו מאמצים  –במערכה, הפוך מגילוי 

בזמן ה'רצוא' שם אני חי באמת, ואפילו ישנה תחושה של גאולה בתחלה היא, ש

תחושת פספוס והרגשה שאיבדתי את היקר מכל. אך  -שלמה. בזמן של 'שוב' 

האמת היא הפוכה, כשאין ברירה הקב"ה מכניס אותנו למצב של 'רצוא', וכשהוא 

  אז בעל הבית משאיר לנו את העבודה.  -מזהה שאנו יכולים כבר לבד 
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, שהגאולה של יציאת מצרים היתה 2רבי נתן מברסלב, בספר ליקוטי הלכות מסביר

בחיפזון, כי ח"ו אם לא היתה התערבות אלוקית היינו אובדים לגמרי, ואעפ"כ זו 

היתה גאולה בוסרית ולכן היא התרחשה בחודש האביב כשהפירות עדיין רק בשליש 

טוב לנו עבוד את בישולן. השפת אמת רומז זאת, בפרשת בשלח, על הפסוק "

מצרים" (כמובן שהוא לא מביא את כל הפסוק, שבאמת משדר שדר מאוד שלילי, 

שעכשיו, שאנו עומדים  ,"טוב לנו עבוד") -אלא שהשפת אמת ממתיק את המילים 

הים לפנינו וכאשר  ,שהרי מצרים מאחורינו -בכזה ניסיון, בתחושת אבדון ונטישה 

ולט שהיה עדיף להמשיך לברר את הגלות אבדנו אבדנו... עם ישראל פתאום ק

במצרים ולבנות כלים לגאולה. אלא, אומר השפת אמת, שהגאולה הראשונה היתה 

חייבת להתחיל מהתעוררות עליונה. שהעבודה שלנו תהיה כעין דוגמא של מעלה, 

ללא הארה אלוקית, כפי  -כי רק 'שוב' בלי 'רצוא' זה גם קלקול, זו כביכול גאולה 

ל בר כוכבא. ואף על פי שהסדר היה חייב להיות ראשית בהתעוררות שראינו אצ

הסיבה של כל הגלויות לאחר מכן, והדרך שכל כך מתארכת  העליונה, אף על פי כן,

 - נעוצה בחיפזון הגאולה, שהקב"ה הוציא אותנו לפני הזמן בלי התעוררות שלנו 

: "כי לא 3הנביא ישעיהו ובעצם רק 'רצוא' בלי 'שוב'. לכן, בגאולה העתידה אומר לנו

בחיפזון תצאו", הקב"ה מחכה לעבודה ולבירורים שלנו. זו תהיה גאולה שלמה, אחרי 

אלא  ה'רצוא' והתעוררות העליונה, יש 'שוב' מתוקן שלא מרגישים בו ריחוק ונטישה

להפך. אם הקב"ה מראה לנו ריחוק, סימן שהוא סומך עלינו שנהיה שליחים נאמנים 

אפשר לומר, שהדוגמא הראשונית של עבודה של 'שוב', התגלה לנו לתיקון עולם. 

בקריעת ים סוף. ולפי שעה, ה'שוב' הזה כהמשך ל'רצוא' ביציאת מצרים סגר מעגל 

  של גאולה בשלמות.

אבל נראה שיש פה עומק נוסף, שאולי יסביר מדוע מזכירים את ימות המשיח בתוך 

פרעה, לא הייתה רק כדי להוציא  השירה. הסיבה שנפגשנו שנית עם המצרים ועם

את הגלות מתוכנו. כתוב בספרים, שהיינו צריכים לפגוש את פרעה שוב, כדי להוציא 

  'בולעו מפיו', היה לרשע איזה ניצוץ קדוש שהיינו צריכים להוציא ממנו.

נגד כל התחזיות, פרעה מתעורר  -רואים כאן דבר פלא: אחרי שכבר אבדה מצרים 

איך שחררתי את עם ישראל? הוא  איזו טעות נוראית, -ר לעצמו באמצע הלילה ואומ

לוקח את מעט הצבא שנשאר לו ויוצא לדרך, תוך שהוא אומר "ארדוף, אשיג, אחלק 

  

  .הלכות ברכת הפירות הלכה ה' אות ו' 2
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שלל". הוא לא יוצא עם ספקות, אולי ארדוף או אולי אשיג, אלא וודאות מוחלטת 

מדמיין איך  הוא כבר שהוא ישיג את עם ישראל ועוד יחלק את כל השלל למצרים.

הוא חוזר ומשקם את ממלכתו, מחלק חזרה את השלל של ישראל לעמו הגוסס 

  והמרוסק. מהיכן שאב פרעה את הכח הזה? 

בפרעה היה גנוז כח עצום של "אין יאוש בעולם כלל", הנקרא 'אור הכתר' או 

בחסידות 'אור הרצון' שהיה אצלו בכל התוקף. עם ישראל היה צריך להידבק באותו 

יהיה טוב,  - ידק' של מסירות הנפש שלו, עם האמונה העיוורת שמה שלא יהיה'חי

  וגם במצב אבוד לחלוטין אפשר לקום.

חון, אלא הכח זהו, אולי, עיקר הסוד של משיח. העבודה הגדולה היא לא להגיע לניצ

ובכל זאת  ,אם אדם לא מנצחמו שכתוב "ה' איש מלחמה". להלחם ולקום מחדש כ

שיהיה לעתיד עיקר הגילוי  הואש ,על קשר עצמי עם הקב"ה מלמדזה  -קם מחדש 

לבוא. לפיכך, חיי נצח אין משמעותם להגיע לנקודה מסויימת, אלא כל הזמן להיות 

  בתנועה.

בכח הזה. כשמתגברים על הרע שבתוכינו, כשמתכוננים  רכעת, אפשר לגלות ולהיעז

ם אם מפסידים בקרב בכדי לקום מחר עם כח מחודש להילחם, וכפי שאמרנו, ג

מתגלה כח נצחי בנפש של דבקות בבעל הרצון. בקימה  הנוכחי, ברגע שקמנו מחדש

שאחרי ההפסד ישנו גילוי שהוא בבחינת אהבה שאינה תלויה בדבר. כמובן שלעתיד 

תתגלה ההארה הזו ללא כל המאבקים עם הרע, אלא ככח התחדשות כמו שכתוב 

  .4ם בציון"לוהי-"ילכו מחיל אל חיל יראה אל א

  

 .תהילים פד, ח 4


